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Lloc:   Sala de juntes de la Conselleria de Presidència del Govern de les Illes 

Balears, passeig de Sagrera, 2, Palma  

Inici:   11.00 h 

Finalització:   12.30 h 

 

Assistents: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal i vicepresident segon 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vocal  

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal  

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de Maó i vocal 

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal 

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batle de l’ajuntament d’Eivissa i vocal 

Sr. Francesc Morell Bibiloni, batle de Campanet i vocal 

 

Hi actua de secretària la Sra. Joana Alomar Serra. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia i vicepresident primer 

Sr. Bartomeu Bonafé Ramis, tinent de batle de l’Ajuntament de Calvià i 

vicepresident tercer 

Sr. Guillem Ginard Sala, batle de Campos i vocal 

Sr. Llorenç Bosch Lliteras, en representació del Sr. Antoni Pastor Cabrer, batle de 

Manacor i vocal 

Sr. Martí Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal 
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Sr. Llorenç Carretero Tudurí, batle de Sant Lluís i vocal  

Sr. Josep Oliver Rebassa, batle de Sineu i vocal 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, batle de Sóller i vocal 

Sr. Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i vocal 

Sr. Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vocal 

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta primera del Consell Insular de 

Formentera  



 
CONSELL EXECUTIU EXTRAORDINARI 

Palma, 13 de maig 2009 
(Acta aprovada dia 07/09/2009) 

 
 
 
 

 3 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Reunió extraordinària del Consell Executiu el 13 de maig, a les 10.45 hores 

en primera convocatòria i a les 11.00 hores en segona convocatòria, a la sala 

de juntes de la Conselleria de Presidència del Govern de les Illes Balears, 

passeig de Sagrera, 2, de Palma, amb l’ordre del dia  següent: 

 

1. Reunió amb els consellers de Presidència i Treball i Formació del Govern 

de les Illes Balears. 

 

Precs i preguntes. 

 

144 

05/05/2009 
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Desenvolupament de la sessió. 

 

1. Reunió amb els consellers de Presidència i Treball i Formació del Govern de 

les Illes Balears 

 

El president agraeix al conseller de Presidència, el senyor Albert Moragues Gomila, 

i a la consellera de Treball i Formació, la senyora Joana M. Barceló i Martí, el fet de 

rebre els membres del Consell Executiu de la Federació. 

Tot seguit pren la paraula el senyor Moragues i informa que, pel que fa al tema de 

què s’ha de tractar, les noves mesures econòmiques per afrontar la crisi, ell pot 

aclarir algun dubte, però que una bona iniciativa del Consell Executiu de la 

Federació seria parlar amb els caps de les àrees que es considerin més 

interessants o polèmiques. 

Presenta les mesures d’actuació i explica que cal incidir especialment en algunes 

d’aquestes, com per exemple les relacionades amb els temes educatius, ja que 

durant l’any 2008 hi va haver problemes per la incapacitat de gestionar aquests 

recursos amb la cessió de crèdits municipals, malgrat que es tenia un pressupost 

de setze milions d’euros. Per això, per a l’any 2009 es té un pressupost de vint-i-

cinc milions d’euros i s’estudia recuperar la gestió mitjançant l’Institut 

d’Infraestructures i Serveis Educatius Culturals del Govern de les Illes Balears 

(IBISEC). 

Explica que, pel que fa a la segona mesura, unificació de procediments 

administratius i simplificació de tràmits, el Govern de les Illes Balears, juntament 

amb la Federació, haurien d’aprofundir el tema. Comenta que els ajuntaments han 

informat que es troben amb una gran quantitat d’expedients detinguts a la Comissió 

Balear de Medi Ambient. 

El senyor Orfila pren la paraula i exposa que seria interessant que la Comissió 

Balear de Medi Ambient treballàs amb l’assessor jurídic de la Federació a fi 

d’elaborar uns procediments i una fórmules per seguir, que cal que siguin molt 

concretes perquè els projectes no es paralitzin per motius de forma. 
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El senyor Moragues recalca que la barrera principal que cal rompre és la 

mediambiental. Per agilitar la tasca d’aquest comitè, s’han incorporat deu tècnics i 

s’han establert reunions especialitzades. 

Continua explicant que, pel que fa a la mesura 3, sobre la liquiditat, durant els 

darrers mesos el Govern ha efectuat un pagament de vint-i-dos milions d’euros als 

ajuntaments de les Illes perquè aquests redueixin la morositat amb els seus 

proveïdors. Aprofita per demanar un esforç de concreció per part del senyor Miquel 

Nadal Moyà, director general d’Administracions Públiques del Govern de les Illes 

Balears quant al deute que aquesta entitat ha adquirit amb als ajuntaments, per tal 

que no siguin els proveïdors els perjudicats. Un cop que es rebi la resposta, informa 

que es reunirà amb el conseller d’Hisenda. 

Explica que la mesura 6, sobre agilitació del desenvolupament urbanístic i 

edificador, és la mesura menys problemàtica, i que la mesura de l’oferta turística de 

la Platja de Palma afecta directament els municipis de Palma i Llucmajor, per la 

qual cosa es fa feina directament amb aquests municipis concrets. 

Quant a la mesura 10, sobre el desenvolupament de la Llei de dependència, 

informa que s’ha fet un avanç important, ja que s’han signat 53 convenis amb el 

Govern i les comunitats autònomes hi han aportat recursos. Continua explicant que 

l’esperit d’aquesta llei ha tingut una acollida molt bona, però que respecte al tema 

dels recursos encara s’ha de polir més. Comenta que seria interessant que el 

Consell Executiu de la Federació mantingués una reunió amb la senyora Fina 

Santiago Rodríguez, consellera d’Afers Socials, Promoció i Immigració. 

El senyor Orfila recalca la importància de la forma de presentar els projectes al 

Comitè Balear de Medi Ambient, i que es treballa perquè els representants externs 

en aquesta comissió puguin aprovar algun projecte sense la necessitat de demanar 

més informes, perquè el que se sol·licita és obvi. 

El president comenta que és necessari un canvi de mentalitat i de funcionament per 

part dels tècnics. 

Reprèn la paraula el senyor Orfila i comenta que un altre tema que el preocupa és 

que el Parlament cada cop transfereix més competències als ajuntaments, sense 
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que els recursos d’aquests augmentin. Alhora comenta que la ratificació del Decret 

1/2009 pot crear inseguretat jurídica. 

La senyora Barceló pren la paraula i exposa que quant a les lleis sempre es preveu 

un creixement dels drets dels ciutadans, i no sempre es té en compte quina entitat 

s’ha de fer càrrec d’aquests nous recursos. Explica que, pel que fa a la ratificació 

del Decret 1/2009, la posició del Govern és que el text aprovat no es modificarà, ja 

que l’aprovaren tots els partits polítics, però que en tot cas se’n preveu una 

ampliació. 

El senyor Moragues destaca que es tracta de sumar beneficis, però que en cap cas 

es rebaixarà cap esmena. Demana disculpes per haver de partir, però aprofita per 

proposar una reunió amb el Comitè Balear de Medi Ambient per unificar criteris 

d’intervenció.  

Reprèn la paraula la senyora Barceló i informa que actualment la Conselleria de 

Treball i Formació té una situació difícil per l’increment de l’atur a tots els municipis. 

Explica que els dos objectius prioritaris d’aquesta conselleria són combatre la 

conjuntura de l’atur i donar oportunitats de treball amb la formació a mitjà termini. 

Informa que és obligatori el treball conjunt amb tots els municipis de les Illes, i que 

per desenvolupar correctament la tasca difícil encomanada per aconseguir els dos 

objectius prioritaris, els ajuntaments han de tenir el suport dels agents de 

desenvolupament local (ADL) del seu municipi. Aprofita per recalcar que aquests 

treballadors es troben en una precarietat laboral que s’ha de solucionar, i que hi ha 

treballadors molt bons i ben qualificats però que, per aquesta precarietat, 

abandonen la seva feina per dedicar-se a una altra amb un futur més definit. 

Continua explicant que els programes ordinaris de la Conselleria de Treball i 

Formació s’adreçaran a aconseguir aquests objectius, i informa del compromís del 

president del Govern de les Illes Balears, el senyor Francesc Antich Oliver, 

d’incorporar un segon pla extraordinari d’ocupació, molt lligat als municipis, pel qual 

s’incentivi la contractació dels treballadors fixos (continus i discontinus) i la 

contractació de les persones que han esgotat les prestacions econòmiques. 

Explica que també s’ha de tenir en compte l’espai formatiu i que es preveu reduir la 

formació destinada als treballadors en actiu per augmentar els recursos destinats a 

la formació de les persones aturades. Aquesta formació s’ha de lligar directament a 
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les àrees en què es preveu que hi hagi demanda laboral que vagi unida a una 

trajectòria formativa. Informa que una altra línia de formació serà si una empresa 

determinada sol·licita treballadors amb una formació concreta; en aquest cas, la 

Conselleria es farà càrrec del cost, en un elevat percentatge, d’aquesta formació. I 

quant als recursos extraordinaris, informa que també es preveu un espai formatiu 

per a la gent jove aturada i sense formació prèvia. 

Exposa que, pel que fa al tema de salut laboral, s’està elaborant un pla de 

seguretat més ajustat a les obres, amb la previsió d’acabar-lo aquesta mateixa 

setmana i poder remetre’l als municipis en breu. Informa que els tècnics de salut 

laboral de la Conselleria estan a disposició dels constructors i dels municipis. 

El senyor Tur fa una reflexió positiva amb referència al pla d’ocupació. Exposa que 

les experiències dels ajuntaments amb els tallers d’ocupació són molt favorables, i 

no és així com a gestors de formació, ja que dupliquen o tripliquen les ofertes 

formatives, per la cosa considera que es podrien reestructurar els recursos. 

El senyor Albertí comenta que el municipi de Fornalutx ha estat l’únic municipi on 

ha baixat l’atur, i no voldria que per aquest fet no se li donàs la possibilitat de tornar 

a contractar una persona a la nova convocatòria del pla d’ocupació. Aprofita per 

agrair l’ajuda oferida als municipis. 

La senyora Barceló informa que no es disminuirà el nombre de recursos amb 

referència a l’any anterior, sinó que s’està estudiant que el mínim de persones a 

contractar passi d’una a dues. 

La secretària general demana si es té previst reeditar els tallers ocupacionals. 

La senyora Barceló comenta que el tema dels tallers ocupacionals continua igual, i 

destaca la importància d’impartir aquests tallers tenint en compte el mercat laboral. 

Informa que farà arribar, per mitjà de la Federació, el mapa de cobertura 

d’orientadors i d’agents de desenvolupament local. 

Pren la paraula el senyor Miquel Nadal per aportar una breu visió general. Comenta 

que les aportacions a les infraestructures educatives durant els darrers mesos han 

donat el seu fruit. Quant a la liquiditat que comentava el conseller de Presidència, 

informa que aquesta mateixa setmana disposaran de les dades. 
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Informa que, pel que fa al Pla Renove, es preveu que al mes de setembre es pugui 

començar i que la Federació s’hauria d’assegurar que els plans d’obres estiguin 

adjudicats. 

El senyor Orfila informa que en el darrer Consell Executiu de la Federació, fet a 

Sant Joan de Labritja, es demanà una reunió de la Comissió d’Arxius i que avui 

s’han reunit per primera vegada. Agraeix al senyor Nadal la tasca feta en aquest 

tema. Alhora resumeix les distintes intervencions dient que el Comitè Balear de 

Medi Ambient intentarà simplificar els protocols d’actuació; recorda demanar la 

compareixença de la consellera d’Afers Socials, Promoció i Immigració, i comenta 

que s’està redactant el pla director de comerç, per la qual cosa també es podria 

demanar la compareixença del director general de Comerç, el senyor Pere Trias 

Aulí. 

El president agraeix la visita de la consellera de Treball i Formació. 

 

PRECS I PREGUNTES 

 

Sense més assumptes per tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a 

secretària, estenc aquesta acta. 

  

 

 

Joan Ferrà Martorell      Joana Alomar Serra 

President       Secretària general 

 


